
ــه ــدگان آب ب ــش تولیدکنن واکن
تصـمیم سازمـان محیـط زیسـت:در
ــم آب ــی ه ــای بینالملل همایشه

بستهبندی نمیخورید؟

انجمن تولیدکنندگان آبهای معدنی و آشامیدنی به تصمیم سازمان
حفاظت محیط زیست مبنی بر ممنوعیت استفاده از آب بطری بستهبندی در

این سازمان و مجموعههای وابسته آن در سطح کشور واکنش نشان داد.

به گزارش ایسنا، اخیرا عیسی کلانتری- رئیس سازمان حفاظت محیط
زیست- طی دستورالعملی استفاده از آب بطری بستهبندی در مجموعههای
وابسته این سازمان را ممنوع و اعلام کرد که با توجه به پیشگام
بودن سازمان حفاظت محیط زیست و کارکنان آن در فعالیتهای محیط
زیستی در جهت کاهش تولید پسماندهای پلاستیکی، استفاده از بطری آب
بستهبندی در این سازمان و مجموعههای وابسته آن در سطح کشور (به
جز مناطقی که به آب لولهکشی دسترسی ندارند یا آب لولهکشی آنها از
سوی مراجع صاحب صلاحیت و مسئول به طور رسمی برای شرب غیرمناسب

تشخیص داده شده است)، از ابتدای بهمنماه سال جاری ممنوع است.

در همین راستا پیمان فروهر -دبیر انجمن تولیدکنندگان آبهای معدنی
و آشامیدنی- در گفتوگو با ایسنا به نمایندگی از تولیدکنندگان
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صنعت آب بستهبندی به این تصمیم ریاست سازمان حفاظت محیط زیست
واکنش نشان داد.

وی با اشاره به اینکه تصمیم رییس سازمان حفاظت از محیط زیست مبنی
بر ممنوعیت استفاده از آبهای بسته بندی در آن سازمان و ادارات
تابع موجب تعجب یا بروز برخی ابهامات نزد تولیدکنندگان فعال در
این صنعت شده است، بیان کرد: مخاطب مستقیم این نامه ادارات زیر
مجموعه سازمان محیط زیست در کشور هستند، بنابراین بعید به نظر
میرسد سازمان مذکور و مجموعههای وابسته آن سهم قابل بررسی در
مصرف محصولات این صنعت داشته باشند که ممنوعیت مصرف تاثیری در

سرنوشت تولیدات این صنعت ایجاد کند.

دبیر انجمن تولیدکنندگان آبهای معدنی و آشامیدنی، ادامه داد: با
توجه به پایداری پسماند آبهای بسته بندی به ویژه بطری در محیط
زیست تقریبا در تمام نقاط جهان فعالان حوزه محیط زیست از دشمنان
قسم خورده صنعت بسته بندی آب و بطریهای آن و به طور کلی صنایع
نوشیدنی تولید کننده بطریهای پلاستیکی و پلیمری هستند؛ به گونه ای
که تعداد فیلمهای تبلیغاتی، اینفوگرافیها و پوسترهایی که علیه
محصولات صنعت بستهبندی آب و یا محصولات صنایع مشابه توسط سازمانها
و فعــالان محیــط زیســت ســاخته شــده در مقایســه بــا فیلمهــا یــا
اینفوگرافیها و سایر موضوعاتی که مدافعان اینگونه صنایع ساخته

اند قابل مقایسه نیست.

فروهر افزود: هر سال در نقاط مختلف جهان شاهد برگزاری کمپینهایی
علیه بطریهای PET  به سبب تاثیر منفی بر محیط زیست توسط فعالان
محیط زیستی هستیم، بنابراین انجام عملی مشابه از سوی سازمان
حفاظت محیط زیست ایران چندان دور از انتظار نبود؛ اما آنچه ضروری
به نظر میرسد مقایسه فعالیتهایی است که در حوزه بازیافت در جهان

در خصوص بطریهای پلاستیکی انجام شده است.

دبیر انجمن تولیدکنندگان آبهای معدنی و آشامیدنی با اشاره به
اینکه نرخ بازیافت در اروپا و حتی حوزه خلیج فارس سال به سال در
حال افزایش است؛ به گونه ای که تنها در سال ٢٠١۴ در اروپا بیش از
۶۶ میلیارد بطری پت معادل ۸.۱ میلیون تن PET بازیافت شد، اظهار
کرد: نرخ این بازیافت سالانه از رشد پنج درصدی برخوردار و این در
حالی است که متولیان محترم محیط زیست کشور در انجام مسئولیتهای
خطیر خود به صدور نامه ممنوعیت استفاده از آب بسته بندی در

ادارات خود اکتفا کردهاند.



فروهر با تاکید بر اینکه باید سازمان حفاظت محیط زیست یا سایر
دستگاههای متولی طی این سالها نگرانی خود برای محیط زیست را از
طریق ایجاد تسهیلات و شرایط مطلوب و تخصیص بودجه جهت تاسیس
کارخانههای مجهز به تکنولوژی بازیافت نشان میدادند، تصریح کرد:
چنین تصمیماتی به طور حتم در حفظ محیط زیست موثر بوده و موجب
اشتغال و کارآفرینی میشود؛ لذا حیف است که طی همه این سالها
بودجهای بدین منظور توسط دستگاههای متولی اختصاص داده نشده و
بدیهی است که با توجه به شرایط نامطلوب اقتصادی حاکم بر صنعت و
تولید در بخش خصوصی انجام چنین سرمایه گذاریهایی بدون حضور و

نقشآفرینی دولت امکان پذیر باشد.

وی با اشاره به اینکه در حال حاضر بخش خصوصی در حوزه بازیافت
بطریهای PET ورود کرده است اما همچنان ظرفیتهای مطلوبی در این
حوزه وجود دارد که نیازمند توجه دولت و دستگاههای متولی و
سرمایهگذاری توسط آنان است، گفت: متاسفانه حتی شاهد کوچکترین
پیشرفتی در فرآیند تفکیک زباله در ایران نیز نبودهایم و در حال
حاضر تفکیک زباله با ابتداییترین روش و غیر بهداشتیترین شیوه
ممکن انجام میشود که منظره مراحل اولیه آن را طی روز در اکثر

خیابانهای شهر میبینیم.

دبیر انجمن تولیدکنندگان آبهای معدنی و آشامیدنی با تاکید بر
اینکه سازمان حفاظت محیط زیست و سازمانهای متولی باید گامهای
موثرتری در حوزه تفکیک زباله انجام میدادند و تنها به نصب چند
سطل مجزا از یکدیگر در برخی معابر اکتفا نمیکردند، اظهار کرد:
تفکیک زباله در کشور باید از طریق صرف بودجه کافی و با استفاده
از فرآیندهای آموزشی در مدارس و نیز استفاده از رسانههای عمومی
به رفتاری نهادینه در شهروندان – مشابه آنچه که در بسیاری از

کشورهای دنیا انجام شده است – انجام میشد.

فروهر ادامه داد: متاسفانه هنگامی که دستگاه های متولی امکان
انجام برنامهها و وظایف کلان و مهم در حوزه مسئولیتهای خود را
ندارند، رسیدگی به امور کم اهمیتتر را بزرگتر جلوه میدهند. تنفس
برای مردم عزیز خوزستان در بیشتر ایام سال به سختی انجام میشود،
دریاچه ارومیه به نمک زار تبدیل شده است، بحران آب سراسر کشور را
فرا گرفته است، آلودگی هوای تهران ناگفتنی است و درمانش به وزش
باد موکول میشود، امکان کنترل استفاده از جوش شیرین در نانواییها
وجود ندارد و سایر مسائل از این دست که بارها و بارها مطرح شده
است؛ در عین حال آنچه نزد دستگاههای متولی مهم است منع استفاده



از آب بسته بندی برای حفظ محیط زیست در اداراتشان یا اجرای طرح
رتبه بندی آب های بسته بندی برای حفظ سلامت جامعه ای است که تنها
٣ درصد جمعیت آن مصرف کننده آب بسته بندی است و این محصول بر خلاف
سایر محصولات غذایی نه در سبد کالا و نه در سفره بیش از ٩٧ درصد

ایرانیان قرار ندارد.

وی با بیان اینکه دغدغه حفظ محیط زیست همواره دغدغه انجمن آبهای
معدنی و آشامیدنی ایران بوده و همواره آماده مشارکت و همفکری با
دستگاههای مسئول و کارشناسان این حوزه است، گفت: اما آنچه در این
میان از اهمیت ویژه ای برخوردار است، نقش دولت و رویکرد منطقی و
علمی زیر مجموعههای آن و مشارکت قابل توجه مادی و معنوی در تاسیس
و راه اندازی کارخانههای بازیافت است. بدیهی است صدور دستور
ممنوعیت استفاده از آب بسته بندی دردی را دوا نخواهد کرد و در
اولین نشست یا همایش سازمان محیط زیست با مهمانان خارجی شاهد
حضور آب بسته بندی روی میزها خواهیم بود؛ مشابه آنچه که در جلسات
و همایشهای بین المللی سازمانهای محیط زیستی در جهان اتفاق می

افتد.

دبیر انجمن تولیدکنندگان آبهای معدنی و آشامیدنی در پایان گفت:
به امید آن روز که محیط زیست را از طریق روشهای نوین مبتنی بر
علـم و تکنولـوژی آمیختـه بـه دلسـوزی ملـی بـه بـالاترین سـطح از

استانداردهای زیست محیطی ارتقا دهیم.


